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Deklinacje rzeczowników w Izborniku Swiatostawa z 1076 r.

Склонение имен существительных ■ Изборнике Сеятослаеа 1076 года
»

La déclinaison des substantifs dans lTzbornik de Sviatoslav de l'an 1076

Najstarsze zabytki piśmiennictwa staroruskiego pochodzą z XI w .1 Nie 
licząc napisów graffiti, podpisu Anny, córki Jarosława Mądrego i niektó­
rych nowogrodzkich gramot na brzozowej korze, jest ich 22.2 Są to zabyt­
ki o charakterze religijnym i dydaktyczno-moralnym będące przeważnie 
kopiami tekstów staro-cerkiewno-słowiańskich.

Dla charakterystyki staroruskiego języka literackiego XI w. szczegól­
nie ważne znaczenie ma Izbom ik  Swiatosława z 1076 r. Jest on obszerny 
pod względem treści i objętości (276 kart pergaminu formatu 4°), jest da­
towany, chronologicznie trzeci (po Ewangeliarzu Ostromira z 1056—57 г., 
który jest kopią ze staro-cerkiewno-słowiańskiego oryginału i Izborniku 
Swiatosława z 1073 г., który jest również kopią prawie dosłownego tłuma­
czenia oryginału greckiego dokonanego w X wieku dla bułgarskiego cara 
Symeona).

W Izborniku z 1076 r. znajdujemy cały szereg artykułów przypisywa­
nych bądź to ojcom Kościoła (Janowi Złotoustemu, Bazylemu Wielkiemu, 
Atanazemu Aleksandryjskiemu) bądź też różnym wybitnym homiletom 
i moralistom wczesnochrześcijańskim (Hezychiaszowi Jerozolimskiemu, 
Gennadiuszowi, patryarsze konstantynopolskiemu i innym) a częściowo 
bezimiennych. Są to tak zwane „słowa”, „pouczenia”, „nakazy” o treści

1 Nie bierzemy pod uwa^ę napisu na glinianym naczyniu z Gniezdowa.
■ P riedw aritielnyj spisok slaw iano-russkich rukopisiej X I — XI V  ww., chranio- 

szczichsia w SSSR, „Archleograficzeskij Jeżegodnik", Moskwa 1966, s. 187—190.
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ogólnomoralnej. Arytkuły przypisywane ojcom Kościoła stanowią dzieło 
staroruskich pisarzy — „kniżników”, a imiona ojców przed artykułami do­
dane są dla nadania tym artykułom większego autorytetu.

Izbornik z 1076 r. nie jest kopią ze staro-cerkiewno-słowiańskiego ory­
ginału, nie jest również tłumaczeniem z jakiegoś greckiego kodeksu. Był 
on sporządzony — jak sądzi większość badaczy — na Rusi, przy czym pew­
na część artykułów była przetłumaczona z greckiego, a część stanowi ory­
ginalne utwory staroruskie.

Rękopis zabytku do naszych czasów doszedł w bardzo złym stanie. 
Głównym jego defektem jest pismo, które było niejednokrotnie odnawiane 
w XIV—XV w. Spotykamy również poprawki lub dopisy z XIV, XV, XVI 
a nawet XVII w. Skażenia, tekstu tylko częściowo mogą być zauważone 
nieuzbrojonym okiem. Kart z oryginalnym pismem XI w. jest w zabytku 
trochę więcej niż jedna trzecia. Reszta kart została całkowicie lub częścio­
wo odnowiona, przy tym całkowicie odnowionych kart jest w zabytku 
około jednej trzeciej.

Fakt, że pismo zabytku niejednokrotnie było odnawiane, stał się przy­
czyną, iż wśród uczonych byli tacy, którzy uważali Izbom ik  za zabytek 
XIV w. (np.: Keppen *) albo falsyfikat (np.: Gołubiński 4).

W ubiegłym stuleciu Izbornik Swiatosława z 1076 r. dwukrotnie był 
wydany przez Szymanowskiego: pierwszy raz w 1887 r., drugi raz w 
1894 r .Oba wydania miały bardzo liczne błędy. Chociaż wydanie drugie 
było znacznie lepsze, to jednak — jak wykazał Bobrow 5 — miało ono 
około dwu tysięcy błędów.

Stosunkowo niedawno, bo w 1965 r. ukazało się nowe wydanie Izbor- 
nika pod redakcją Kotkowa.®‘Jest ono przeznaczone głównie dla języko­
znawców. Wydawcom udało się spod wtórnego pisma wydobyć tekst ory­
ginalny. W tym celu stosowali różne optyczno-fotograficzne metody, przy 
pomocy których udało im się rozróżnić pismo oryginalne i odnowione, 
udało się ujawnić niewidoczne już poprawki i zapisy na marginesach rę­
kopisu. W ten sposób udowodniono, że zabytek nie jest falsyfikatem, że 
odnowiony w XIV—XV w. tekst w większości wypadków nie wnosi ska­
żenia. Wyjątkowo tylko występują skażone oddzielne litery i jeszcze rza­
dziej wyrazy. Najczęściej występują wjrpadki, gdy przy odnawianiu tekstu 
litera b zamieniona została na literę o, a litera b — na literę e.

1 P. K i e p p i e n :  Spisok Tusskim pamiatnikami, slużaszczim k  sostawlenłju 
isłorii chudoiestw i otieczestwiennoj paleografii, Moskwa 1822, s. 20—30.

4 Je. Jo. G o ł u b i ń s k i  j: Istorija russkoj cerkwi, t. I, Moskwa 1901, s. 018.
1 W. A. B o b r o w :  K isprawleniju pieczatnogo tieksta Sbornika 1076 o·, „Rus- 

skij Fiłołogiczeskij Wiestnik", t. XLVII, 1002, s. 243—258; t. XLVIII, 1902, s. 480— 
478.

• Izbornik 1076 goda, Moskwa 1965.
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Wydawcy rozróżniają w zabytku trzy warstwy pisma: 1) oryginalne 
pismo XI w. bez odnowienia; 2) odnowione pismo w XIV—XV w. (a — od­
nowione bez skażenia, b — odnowione ze zmianą w trakcie odnawiania);
3) oryginalne pismo XIV—XV w. Za podstawę wydania tekstu przyjęto 
oryginalne pismo XI w. i uwidocznione podczas laboratoryjnej analizy pi­
smo XI w. Zapisy oryginalne z XIV—XV w. i późniejsze, pod którymi mo­
żna odczytać pismo oryginału, w tekst podstawowy nie wchodzą, odnoto­
wano je jednak w uwagach. W wypadku, gdy tekst XI w. pod odnowionym 
pismem jest całkowicie zniszczony, w tekst podstawowy włącza się istnie­
jący zapis zaznaczając fakt interpolacji w uwagach.

Tekst wydrukowany został z podziałem na słowa czcionkami współ­
czesnymi, oprócz cyrylickiego A z dodaniem brakujących liter 
jjC i innych). Litera &1 oddana jest w kształcie t t . Tekst wydrukowany 
został bez rozwiązania wyrazów napisanych skrótem z wyniesieniem albo 
bez wyniesienia litery pod tytło. Litery nadpisane wniesione zostały w 
wiersz i wydzielone kursywą, przy czym tytło zostało zachowane. Liga- 
tury w tekście są rozwiązane z podaniem w uwagach, z jakich liter one się 
składają. W nawias okrągły wzięte są litery, których brak w rękopisie na 
miejscu małych pisanych cynobrem inicjałów, пр.: (Т)ьрпи 70v5, (Е)гда 
70vll. W nawiasy trójkątne wzięte zostały litery, które z trudem są od­
czytywane lub nie dają się odczytać nieuzbrojonym okiem, lecz które od­
czytane zostały przy pomocy fotoanalizy, пр.: Добро (*£с)ть братик 
поч(»6 т)ан(ь)|-£ книж(ьн)ок€ 1/4-5. W nawiasy kwadratowe wzięte są 
litery, których odczytanie jest utrudnione na skutek tego, że pod działa­
niem atram entu zawierającego duży procent kwasu pergamin wykruszył 
się całkowicie lub częściowo po kontury liter, пр.: ма[н]а[с]тыр4  14/7.

Do tekstu dołączony został indeks wyrazów i form zawierający wszy­
stkie słowa i formy występujące w zabytku.

Język Izbomika  do tego czasu nie był badany. Krótsze lub dłuższe 
wzmianki o nim spotykamy w pracach Wostokowa 7, Busłajewa *, Srez- 
niewskego ·, Sobolewskiego 10, Szymanowskiego n , Gorszkowa 12 i innych.

I A. Ch. W o s t o k o w :  Rassużdienije o slawicnskom jazy kie, Moskwa 1820.
·. F. I. В u s ł a j e w: Istoriczeskaja chriestomatija cerkownoslawianskogo i drie-

wnierusskogo jazykow, Moskwa 1801.
F. I. B u s ł a j e w :  Russkaja chrestomatija. Pamiatniki driewnierusskoj litiera- 

tury i narodnoj słowiestnosti dla sriednich zawiedienij, Moskwa 1870.
• I. I. S r i e z n i e w s k i j :  Driewnije pamiatniki russkogo pisma i jazyka,

Sankt-Pietierburg 1885.
'* А. I. S o b o l e w s k i j :  Istoczniki dla znakomstwa s driewniekijewskim go­

morom, „Zurnal Ministierstwa Narodnogo Pros wieszczeni ja”, 1885, №  2, s. 349—357.
II W. S z y m a n o w s k i ) :  К istOrii driewniemsskich goworow, Warszawa 

1887.
11 А. I. G o r s  z k o  w: Istorija russkogo litieraturnogo jazyka, Moskwa 1909.
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Do opracowania niniejszego artykułu posłużyło autorowi wyżej cyto­
wane ostatnie wydanie. W cytatach stosujemy pisownię przyjętą przez wy­
dawców z następującymi zmianami: cyrylickie л zastąpione zostało lite­
rą a, litera "Ы — ы, nawiasy (okrągłe, trójkątane, kwadratowe) opuszczono, 
litery nadpisane wzięte zostały w nawiasy okrągłe. Cyfra pierwsza przy 
cytatach oznacza kartę zabytku, druga — wiersz karty licząc z góry, w na­
wiasach po znaku 4- liczba pozostałych form tegoż wyrazu.

D e k l i n a c j a  *a 

Liczba pojedyncza

M i a n o w n i k .  Rzeczowniki twardotematowe mają wyłącznie koń­
cówkę -а: алчьба 89v/8, бЬда 93/4, вина 100/5 itd. (135 przykł.). Brak gra­
ficznie zaznaczonej końcówki w wypadku wyniesienia ostatniej spółgłoski 
ponad wiersz ze znakiem tytła nad nią: сла(в) 227v/13. Rzeczowniki mięk 
kotematowe najczęściej mają także -a: graficzne -A : боурА 33v/6- , , 
в о л а  1 2 v /1 2 ( + 5 ) ,  доушА 166v/9-10, д ш а  1 7 v /7 ( + 1 2 ) ,  землА 191/9-10 
( +  2), иезекиА 51/2, лъжА 170v/10, мари/?» 45v/ll, п и ш т а  89v/12, пи»4- 
ниц-Л 89v/13(+l), пользу 92/7, притъчА 140v/4-5(+1), п т и ц а  79/1, свЬ- 
ш т а  50/4, т ь л а  77/9(+1), оуношА 270v/10, ч^ ш/>? 39/6-7;-Д : въдовица 
51/1(4 2), дша 231/8(4-5), лъжа 170v/7, надежда 142/7(4-1), пища 138v/2, 
пикЛница 169/9, польза 205/10, ржа 52/3, свЬшта 21v/10;-l-ft: братин\ 
166/3, змикх 226v/13(4-1), иусэекинх236/6-7. Z końcówką -i wystąpiły 
rzeczowniki г. ż. z sufiksem -yn-: блТостыни 124v/10-ll, гърдыни 177,3, 
милостини 165v/12, милостыни '7 v /l-2 (+ 12), немилостыни 188/9-10, xa- 
нааныни 50v/13. Wahania w użyciu końcówek -a //- i  wykazał jedynie rze­
czownik r. m. z sufiksem -ij-: соудипА 98/6(+2), lecz: соудии 90v/ll-12 
(+5) oraz forma ściągnięta: соуди 78/9.

D o p e ł n i a c z .  Poza jednym wypadkiem: Азъ н\ко оуводъ рЬка 
83v/12, który najprawdopodobniej jest omyłką, chociaż nie wykluczony tu 
wpływ tematu miękkiego, rzeczowniki twardotematowe mają końcówkę -y: 
алъчьбы 89v/4, бесЬды 37v/9, воды 39/7 itd. (122 przykł.). Końcówka -y 
jest zawsze po tylnojęzykowych: влдкы 46v/l, лоукы 109/7, ногы 104/9, 
издроукы 208/5-6(4-1), рЪкы 16v/l 1, слоугы 122v/10, тоугы 146v/2, оутЪ- 
хы 94v/8-9. Rzeczowniki miękkotematowe posiadają zwykle eerkiewno- 
słowiańską formę: najczęściej spotykamy końcówkę-А: блоудьницд 174v/ 
13—175/1, в ъ д о в и ц а  144/9-10, гърдынА 177/6, десницА 222v/13, дшА 
21/6(+13), землА 82/3(4-6), каплА 182v/l, милЬстинА 13v/2, милостынА 
26/10(4-2), ноуждА 93/11(4-1), п и щ а  49v/7, пиштА 49v/10(4-2), ползд 
154/11, п о л ь з а  135v/5(4-1), пьрА 25v/8, свЪштА 50/7, стынА 160v/5, 
т ь л а  74v/12-13, троицА 120v/10, т ы с а ш т д  3/11(4-1), rzadziej их : с о у -
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дин>98/4(+1), ханане их. 229/3-4 i -Л : дша 135/7, лъжа 158v/6. Starorus- 
ka końcówka -k wystąpiła jeden raz: жьдаахоу нЪкогё го вЬльможЬ 271 v/
11. Wpływ tematów twardych uwidoczniony w następujących przykładach: 
въдовици 144/12, гьрдыни 68v/ll-12, милостыни 13/4, 158/9, 246v/5-6.

C e l o w n i k .  We wszystkich przykładach występują końcówki stare: 
rzeczowniki twardotematowe mają -ё: быстринЪ 134/4, вЬрЬ 110/13, главЬ 
3612 itd. (39 przykł.) oraz przykłady z wymianą к : с w końcu tematów: 
владыцЪ 224v/8-8( + 2). моуцЪ 221/4, рЪцЪ 16v/6-7, фоцЪ 129/4, rzeczow­
niki miękkotematowe -i: братьи 255/2, воли 50v/2, дши 5/8 itd. (33 przykł.).

B i e r n i k -  Rzeczowniki twardotematowe mają końcówkę -u: graficz­
ne -oy: алкотоу 49/11, алъчьбоу 112v/9, бесЪдоу 137/3 itd. (159 przykł.), 
- У : ббдЙ 11/12, клевет^ 96v/ll, моук& 128v/12 itd. (10 przykł.). Obok 
graficznie ruskich końcówek -ю: братию 112v/5-6, волю 4v/6, выю 139/9 
itd. (49 przykł.), -oy: пользоу 31v/6(+4), -У : дш£ 74v/8 w tematach mięk­
kich spotykamy cerkiewnosłowiańską -3K.: багряниц jjc 87/6-7, блоудь- 
н и ц ж 2 0 1 у / 5 ,  волзр . 111 v/12, воня. 133v/9, гръдын j r .8 7 v /7 ,  д о у ш Ж  185/7, 
дшЖ. 9v /9(+ 13), жАждд^ 49/11, земл jjt81v/8, лъж^С. 31v/2, пищ j f . l l lv / 6 , 
поустынЯ. 129v/10-ll, трои ц у  104v/9, чДш зр, 122/4(+1) oraz przykłady 
z oznaczeniem jotacji w temacie na j: соудинк78/5, 8 6 /6 .

N a r z ę d n i k .  Obok graficznie ruskiej końcówki -ою w tematach 
twardych: бесЬдою 163v/2, водою 42/12-13, главою 8/10-11 itd. (53 przy­
kł.) spotykamy cerkiewnosłowiańską -oHS: мЪроик 51v/2, силом^115/6, 
славо»-к130у/4 oraz przykłady bez oznaczenia jotacji: зълобозр. 157v/l 1-12, 
истинох 119v/5. Rzeczowniki miękkotematowe z końcówką ruską -ею: 
волею 193/13—193v/l, дшею 15/4. ж дж дею  35v/6 itd. (25 przykł.), z cer­
kiewnosłowiańską -enjc: доуше№  159/8, дш е№  100v/10, землечк 132/10, 
милостыне^86 /3 -4  i -I6 ł* w  temacie na j: соуди »£№163/2.

M i e j s c o w n i k .  We wszystkich przykładach spotykamy końcówki 
stare: rzeczowniki twarotematowe występują z -i: бесЪдЪ 136/9, винЬ 
21/1, главЪ 191v/l itd. )49 przykł.) +  przykłady z wymianą к : с w końcu 
tematu: роуцЪ 176v/8, 177v/2; rzeczowniki miękkotematowe ż -i: братьи 
225v/6, боури 14/3, воли 8/9 itd. (36 przykł.).

W o ł а с z. Z końcówką -o wystąpił rzeczownik twardotematowy: вла­
дыко 217/13—217v/l, z -e — miękkotematowy: братий 1/4, 245/11, 261v/
12, 276/2. W pięciu wypadkach u rzeczowników miękkotematowych spo­
tykamy formę wołacza równą mianownikowi: братинх 3v/9, 4v/l-2, 131/7, 
258v/ll, ноуж д^ 212v/12.

Liczba mnoga

M i a n o w n i k .  Rzeczowniki twardotematowe mają wyłącznie koń­
cówkę -у : гривны 139v/10, доброты 70v/6, жены 106/9 itd. (33 przykł.).
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W tematach miękkich przeważa końcówka cerkiewnosłowiańska: graficz­
ne -yfc: дш"а  131v/9(+3), м лсты н а  232v/8, пътицА 270/6 i -tfc. свини|А 
126v/l-2, соудиьА 146/7. Staroruska końcówka -ё występuje tylko jeden 
raz: пиАницЪ 268/4. Jeden także raz pod wpływem tematów twardych 
zaznaczona jest końcówka -i: тыс^шти 168v/5.

D o p e ł n i a c z .  Rzeczowniki twardotematowe mają końcówkę -ъ: бе- 
сЬдъ 106/7, добротъ 67/6, дбвъ 19/1 itd. (27 przykł.), miękkotematowe — 
ь: вельможь 147v/l(+l), овьць 59/2, тысоушть 137/7 (4 przykł.) i jeden 
raz w temacie na j -i: шии 271v/8-9.

C e l o w n i k .  W obu tematach występuje końcówka -amn. Tematy 
twarde: горамъ 266/2, силамъ 260v/10, сиротамъ 15v/7 itd. (12 przykł.). 
tematy miękkie: graficzne -Амъ: благостынАмъ 48v/7-8, благынАмъ 
76v/9, вельможАмъ 179/10, въдовицДмъ 15v/6-7(+1), ->дмъ: соудицХмъ 
25v/8-9, - Амъ: блоудьницамъ 175/6, вельможамъ 162/11, оулицамъ 
20/6(4-1).

B i e r n i k .  Rzeczowniki twardotematowe mają tylko końcówkę -у : 
бЬсЬды 260/4, бльвотины 222/11, доброты 64v/2 itd. (45 przykł.). W te­
matach miękkich przeważa końcówka cerkiewnosłowiańska: graficzne 
-A : flUJA 119/12(4-10, житьницА 183v/9, кап л A  54/3-4, милостынА 248v/ 
2-3, овьцА l23v/8, одежд A  264/6, притъчА 169/7, пьрА 25v/13, свЪ- 
ш т а  129v/5, - WC вынх 159v/2, - А: дша 187v/2. Ruska końcówka -e za­
świadczona jest w trzech przykładach: въдовицЪ 110v/8, пътицЪ 171v/ll, 
срачицЬ 272v/4. Wpływ tematów twardych uwidocznił się w jednym przy­
kładzie: милостыни 145v/8-9.

N a r z ę d n i k .  W obu tematach wystąpiła końcówka -ami. Tematy 
twarde: бесЬдами 261/11, лоуками 105/8, молитвами 231/8-9 itd. (14 
przykł.). Tematy miękkie: graficzne -Ами: кап л А ми 42/9, надежд Ами 
85v/2, притъчАми 155/2(4-1), -ИХми: эмиНЬми 227/2, свининхми 128/6.

M i e j s c o w n i k .  W obu tematach w przeważającej większości wy­
stąpiła końcówka -ахъ. Tematy twarde: браздахъ 141/8, бЪдахъ 91v/8, 
вльнахъ 14/2 itd. (23 przykł.). W jednym wypadku na skutek wpływu te­
matów na *o znajdujemy końcówkę -ёхъ: полатЪхъ 272/3. Tematy mięk­
kie: graficzne -Ахъ: дшАхъ 265/3, м и л о с т ы н а х ъ  133/12, притъчАхъ 
162/7-8, поустынАхъ 222/1, оулицАхъ 267/9-10, любодЬицАхъ 169/13— 
169v/l, -Мосъ: оштими*Дхъ 175/4-5, свинь*Ахъ 222v/10-ll, - Ахъ: дшахъ 
(l)257v/6, тьмьницахъ 109v/13.

Liczba podwójna

Wystąpiły tylko rzeczowniki twardotematowe. Końcówkę -ё spotyka­
my w formie mianownika: przykład z wymianą к : с w końcu tematu: 
роуцЬ 232/6 i biernika: пАтЪ 149/6-7 oraz przykłady z wymianą g : z:
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нозЬ 8v/4(+l), к : с: роуцб 9/1(4-13). Końcówkę -u znajdujemy w for­
mach dopełniacza: -oy: ногоу 159/9, оустьноу 229v/l,-tf : роукУ 143v/8, 
-у ногу 42/1 i miejscownik: graficzne -oy: ногоу 208/7, роукоу 261v/6. 
Końcówka -ama wystąpiła w celowniku: в'лдкама 156/2, ланитама 144/12­
-13, ногама 59/4(+l) i narzędniku: ногама 253v/l(+ l), роукама 53/8(+4), 
оустьнама 149/8(4- 1).

D e k l i n a c j a  *o

Liczba pojedyncza

M i a n o w n i k .  Rzeczowniki twardotematowe r. m. mają zwykle koń­
cówką -ъ: а^нгль 232v/6, блоудъ 182/5-6, вечеръ 58v/7 itd. (366 przykł.), 
miękkotematowe -ь: вождь 24/7, дроуголюбьць 61v/5, житель 12/12 itd. 
(72 przykł.) oraz -i: ШЬрЪн 257v/12, жрЪбии 180v/10, обычаи 221v/2-3 
(14 przykł.) +  obce imiona własne: маврикии 128v/10-ll, манаси 51/3, 
моиси 97v/2, мооуси 234/11, моей 254/13. Wahanie ъ — ь obserwujemy 
w wyrazie корень: корень 91v/ll, lecz коренъ 182v/5. Jer twardy zamiast 
miękkiego spotykamy w słowie na i: м/^тежъ 235v/7. Jer miękki zamiast 
twardego, co jest wyraźną omyłką pisarza, spotykamy w skrócie słowa 
богь: бь 2 18/11. Cześciej spotykamy wypadki opuszczenia jeru twardego. 
Brak go w skrócie imienia иисоусь: иТс 89/ll(+J.), w wyrazie z wyniesio­
ną spółgłoską ponad wiersz pod tytłem: въпро(с) 19v/6(+27), w wyrazie 
z wyniesioną spółgłoską ponad wiersz bez ty tła :c j (т)вЪ(т) llv /7(+3). Brak 
jeru twardego w następujących wypadkach: въпрос 128/1, 198/1, 202/12, 
отъвЪт 121v/10, 124v/2, 133v/l, 198/6, 221v/l, 227v/4, о(т)вбт 199v/9 tłu­
maczyć należy tym, że pisarz opuścił znak tytła. Poza tym brak jeru tw ar­
dego w wyrazach: помоштьник 113v/9, ny<0 >aarop 238/3. Rzeczowniki tw ar­
dotematowe r. n. mają -о: благо 183/12, вино 44/13, зачало 183/5 itd. (63 
przyk.), miękkotematowe -e: горе 79/4, овоште 69v/6, покоиште 38/4-5 
itd. (18 przykł.) oraz graficzne -ł£  po samogłoskach i i ь: безакони*& 236/8, 
гонений 27/2, извитьгб. 139v/13 itd. (131 przykł.).

D o p e ł n i a c z .  W obu tematach i w obu rodzajach występuje wy­
łącznie końcówka -a. Przykłady rzeczowników twardotematowych: r. m.: 
адама 5v/12-13, блоуда 250/9, врЪда 52/5 itd. (244 przykł.), г. п.: блага 
1.3/8, добра 130v/7, жита 80/4 itd. (58 przykł.). Przykłady rzeczowników 
miękkotematowych: graficzne -А : г. т . :  врач A 66/3, гноА 37v/2, хсухиА 
62v/l, клеветарА 28/11, к о н а  127v/8(+1), коньцА 108/12 (+ 4), кънАэА 
173/11, кнАэА 20v/3(+4), лихоимьцА 165/9, моужА 30v/13(+5), солта- 
РА 21v/6, ОЦА 4v /ll(+ 9), праоцА 5v/13, старцА 239/8, оучителА 46v/6 
( + 1), цсрА 141v/2, iф А  19v/3(4-2), чрьноризьцА 231/11, г. п.: бешть- 
с т ь а  34/1, гланиА'194/7, дЪистОиА 127v/12, еуаггелиА (!) 128/7, лицА
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21/12(+4), наведениА 185v/4, небрЬжениА 212/11-12, с л н ц а  172v/ll 
срдцл 5/6( +  8 ), сЬдалиштА 149/4; graficzne -A : г. ш.: мрьтвьца 10/5, 
моужа 143ν/3, м ятеж а 254/5, плача 10ν/6( +  1), старца 84ν/5, чьрнориэь- 
ца 60v/l-2 oraz przykłady bez oznaczenia jotacji w tematach na j: василиа 
263v/5, re^ jp ria  238/11, захариа 189v/7, г. п.: лица 141v/8(+1), слъньца 
41/7, срдца 3/2(4-5), сЪдалища 141/12; graficzne -łA: г. т . :  в а с и л и 4/2 
(+1), жрЬбинх. 168/2, обычанч 15/7-8 itd. (11 przykł.), г. п.; беэаконинх 
172/8-9, величAHbt-A 73/3, даыни ι-Λ, 80/12 itd. (158 przykł.). Brak końcó­
wek spotykamy w skrócie imienia иоанъ: ic5 , 85/6, 230/12, 235/5, 241/4, 
246/6, 249/7, 252/1, 252v/9, 257v/l, 259v/10 oraz w omyłce pisarza: гдни 
вЬкъ (zamiast дни вбка) 182v/2.

C e l o w n i k .  Prawie wyłącznie występuje końcówka -u posiadająca 
różne postacie graficzne. W tematach twardych najczęściej występuje -oy: 
rzeczowniki г. т . :  блоудоу 190/7, воиноу 2v/3, гласоу 101v/8 itd. (181 
przykł.), rzeczowniki г. п.: зълоу 188v/2, лЬтоу 123v/12, пииАньствоу 256/7 
itd. (10 przykł.), rzadziej -2f : rzeczowniki г. т . :  бЬсУ 65v/13, гробУ 54ν/δ, 
дрЙ гУ 171 ν/13, разоумУ 162ν/3, rzeczowniki г. п.: бжьствУ 29v/9, ре­
брУ 262/1, црьствУ 24/7 i jeden raz w skrócie słowa богь -у: к бу 195v/13. 
W tematach miękkich częściej spotykamy -ю: rzeczowniki г. т . :  агньцю 
260v/4, кн^зю  263/2, манастырю 22v/2 itd. (10 przykł.), rzeczowniki г. п.: 
видЬнию 274v/8, житию 64v/3, срдцю 187/6 itd. (34 przykł.), rzadziej -yp., 
chociaż u rzeczowników r. m. nieco częściej niż -ю: врачЯ 93v/8, корабле 
2v/4, м о у ж *  19/10, 97/6, 117v/ll, 200v/4, 268v/l, оцЖ.45/13, 55v/7, 117/2, 
ош ьльця 117v/ll, хытрьця 264v/6, rzeczowniki г. п.: лиц Ж 113v/2, 145/5, 
м о р я  256v/ll. U rzeczowników r. n. z tematem na j jotacja najczę­
ściej zaznaczona: беш ты-я l56v/2, въчлвчениьЯ 29v/10, нераэоумигя 
33v/10-ll, покамнинх 207v/13, попоуштениł-SŁ 128/12-13, члвколюбиц^. 
55v/12, ш ю мЬни« 8 v /l l ,  brak jej tylko w jednym przykładzie: жития. 
138/9. Jeden raz w skrócie spotykamy - У : ц|ЬУ 263/3. Wpływ tematów 
na *u jest nieznaczny: jeden raz w skrócie słowa богъ wystąpiła w niepeł­
nej postaci graficznej końcówka -out: бви 229/13 i trzy razy -evi: коневи 
2/5, моужев i 159v/9, олтареви 188v/4-5.

B i e r n i k .  Rzeczowniki nieżywotne mają formę równą mianowniko­
wi. Przykład y rzeczowników r. m.: twardotematowe z końcówką ъ: брЪгь 
27v/8, вЬкъ 19/8, гробъ 53v/7 itd. (163 przykł.), miękkotematowe z koń­
cówką -i: гнои 261v/5, покои 139v/7, разбои 99/1. Przykłady rzeczowników 
r. n.: twardotfematowe z końcówką -о: благо 250/3, вино 236v/ll, добро 
76/1 itd. (81 przykł.), miękkotematowe z końcówką -e: жилиште 120v/l-2, 
лице 56/11, слнце 264/9 itd. (21 przykł.) oraz przykłady z graficznym -fć  
w tematach na j: безмЪ ри^ 265/11-12, ж еланий 141/2, ороужъгё 240/2 
itd. (166 przykł.). Rzeczowniki żywotne r. m. reprezentowane są w zabytku
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tylko przez osobowe. Najczęściej mają one formę równą dopełniaczowi. 
Przykłady rzeczowników twardotematowych z końcówką -а: адама 235v/ 
12, блЙ дьника 265/6-7, брата 98v/10(+1), воина 216/9, врага 78v/ll, rpti- 
шьника 104/3-4(+1), диАвола 78v/( +  2), дроуга 98v/8( +  4), наоука 222/6, 
пастоуха 258v/12, павьла 257v/3, петра 201/4, попа 257v/2, раба 159/10, 
разбойника 201v/6, оугодьника 213/11-12, оученика 129/9, чловЬка 177v/l- 
-2 oraz w skrótach: бга 106v/3, 63 6v/8(+29), двда 200v/10, дха 29/5(4-3), 
xca 55v/6( +  5), ха 94v/l( +  l), члвка 14v/10( +  7). Przykłady rzeczowników 
miękkotematowych z graficzną końcówką - a  : давцА 219/6, к н а з а  35v / 1, 
кърмителА 95/10, младенцА 51/6-7, моужА 171v/l( +  3), мытарА 201 v/4, 
отьцА 112v/7-8, правителА. 129v/ll oraz w skrótach: oi?A 29/7(4-10), 
стйтелА 23v/5, црА 129/3, z -А : моужа 241/6, творьца 77/5, чьрнориэьца 
23v/4 oraz w skrócie оца 29/4(4-3), z -*А: архиерЬнЧ 119/4, а^анасиМЧ 
248v/6-7, HifepbH\160v/l. Bardzo rzadko spotykamy rzeczowniki osobowe 
w formie równej mianownikowi: twardotematowy z końcówką -ъ: оутрь 
бо имать в себЪ о ц а : оутрь же и сна и архиерЬкЧ- оутрь и стааго дха. 
огнь Утрь истовоу слоужьбоу боу д'х'ъ съкроушенъ 119/7, д х ъ съкроу- 
шенъ срдца съкроушена и съмЬрена: бъ не похоулить 197/11, miękko- 
tematowe z końcówką -ь: Възьмъши же блжена <в>еи)дора дЬтишть: на 
лоно сво»€ 1 1 2 /8 , ВидЬвъ м ь р т ь ц ь  носимъ. акы ево№ (£стьство по- 
миловавъ. послбдУ и ^ м оу  52/7. W jednym wypadku u rzeczownika nie­
żywotnego spotykamy formę równą dopełniaczowi: o cero свЬта молАть 
230/7-8. Na skutek wyniesienia przedostatniej spółgłoski ponad wiersz w 
jednym wypadku użycia rzeczownika r. n. końcówka na piśmie nie jest 
oznaczona: въ лЪ(г) 276/7.

’ N a r z ę d n i k .  Rzeczowniki twardotematowe w obu rodzajach pod 
wpływem tematów na *u najczęściej mają formę z końcówką -ъть: rze­
czowniki г. т . :  братъмь 68v/13, грЪшьникъмь 135v/8, котьлъмь 150/5 itd. 
(82 przykł.), rzeczowniki г. п.: богатьствъмь 18/9, винъмь 268/1, золотъмь 
271/1-2 itd. (12 przykł.). Na skutek omyłki pisarza pięć razy spotykamy 
końcówką -ьть: dwa razy w wyrazach o temacie na к : члвкьмь 177v/10, 
Аэыкьмь 209/2 i trzy razy w skrócie słowa богь: бьмь 104/4-5, 157/11, 
177/2. W wyniku pomieszania jerów na końcu wyrazów znajdujemy formy 
z końcówką -ътъ: rzeczowniki г. т . :  образъмъ 36/7, промыслъмъ 15v/12, 
члвкъмъ 161v/6, rzeczownik г. п.: начАлъмъ 63/5. Formy stare z koń­
cówką -omt i na skutek pomieszania jerów w wygłosie -om» spotykamy 
tylko u rzeczowników г. т . :  кроугомь 266/2-3, прЪходомь 131v/3, шю- 
юмь 150v/10-ll i рокомь 121v/5. Jeden raz na skutek omyłki pisarza w 
omawianej końcówce znajdujemy litery o i г: ч а с о ъ м ъ  201v/8. U rzeczow­
ników miękkotematowych z tematem na spółgłoskę spotykamy najczęściej 
końcówkę -łtu ł: rzeczowniki r. т . :  врачьмь 242/5, к У пьцьмь 152/12-13, 
кънАэьмь 73v/4-5 itd. (16 przykł.), rzeczowniki т.п.: лицьмь l lv /6 , морьмь
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1 .'42/11, срьдьцьмь 179v/3-4 itd. (18 przykł.) lub na skutek pomieszania je­
rów w wygłosie - m i :  rzeczownik г. т . :  кнЛэьмъ 54/7, rzeczownik г. n.: 
срдцьмъ 69v/8. Rzeczowniki z tematem na j najczęściej otrzymują gra­
ficzną końcówkę -«вмь: rzeczownik r. m. и№реми«£мь 189/8-9, rzeczow­
niki г. п.: величаниК:мь 237v/3-4, весели^мь 165v/7, жйть«бмь 64v/9 
itd. (72 przykł.) oraz na skutek pomieszania jerów -Кмъ: rzeczowniki r. n.: 
звмышлениймъ 197/1, пришти^мъ 37v/3-4 i jeden raz -emu: падениемъ 
37/12. W obcych’imionach własnych r-: m. z tematem na j  w dwu wypad­
kach spotykamy końcówkę -mu: мосЪимь 189/8, и^рЪимь 260v /11. W wy­
razach skróconych brak pełnej końcówki: бмь 84/9(-ł-3), дхмь 119v/4(4-l).
. M i e j s c o w n i k .  Rzeczowniki twardotematowe mają wyłącznie koń­

cówkę -ё: г. т .:  адЪ 132/9, градЪ Hv/7, эавЬтЬ 194/6 itd. (70 przykł.), z te­
matem na tylnojęzykową we wszystkich wypadkach wykazują wymianę: 
g .z: бозЪ 13v/ll(+3), бзЪ 61v/2(+l), кроузЬ 82/2, недоузЬ 186 6 , тързЪ 
233v/7, чьртоэЬ 96/13, к : с: члвцЪ 193/13(4-4), назыцЪ 66/3, ^зы цЬ  87/11, 
х :  s: доусЪ 104v/7, страсЪ 176/12(4-1); г. п.: винЪ 175v/5, зълЬ 72v/l, лЪтЪ 
264/5 itd. (28 przykł.). Rzeczowniki miękkotematowe wystąpiły tylko z koń­
cówką -i: г. т .:  дворьци 269v/5, кн/*зи 276/8-9, оучители 201/5 itd. (14 
przykł.), г. п.: братолясбьи 104/11, веселии 151/, мори 233v/10 itd. (81 
przykł.).

W o ł а с z: Rzeczowniki twardotematowe r. m. otrzymują najczęściej 
końcówkę -e: брате 28v/l 1(4-1), димьволе 191v/l-2, прозвутере 252v/10, 
созомене 272v/9, сиэомене 273/13—273v/l, przykłady z wymianą к : 6: 
очё 117v/13(4-3), члвче 73/3(4-3) oraz wypadki skrótów, gdzie uwidocznio­
ne są pierwsze*i ostatnie litery: рьци. слава многоумоу ти члвколюбищ* 
хе бе 55v/13. Rzeczowniki mi^kkotematoWe mają końcówkę -u pisaną 
przez -ю: прЪдъстателю 252v/ll, слоужителю 256/2-3.

Liczba mnoga

M i a n o w n i k .  Rzeczowniki twardotematowe r. m. mają najczęś­
ciej końcówkę -i: ангели 13/10(4-6), бЪси 67v/2(4-2), власи 128/2, кро­
ви 108/11, норови 7v/5, Ы(т)вЪти 114v/l, помысли 95v(4-1), прадЪди 
161 v /11, промЫсли 131/13, пьси 222/10, раби 43v/12, строупи 242/2-3, събо- 
ри 118/6-7, съни 266/9, съсоуди 18v/13, талант! 221/8. W tematach na tyl­
nojęzykowe we wszystkich przykładach zachodzi wymiana: g : z: бози 
225/11, врази 58 '5(-K3), к : с: застоупници 164/1, источьници 270v 5, кле- 
ветьници 32/2-3(4-1), ноужьници 219/10, облаци 166/1, отроци 234/8, пра- 
здьници 118/7-8, съвЪтьници 137/5-6, оученици 239/10-11, члвци 185v/10 
( 4 1). цвЬтьци 70v/7, Мкзыци 213v/12, х : s: грЬси 157(4- 5). Forma bierni­
ka w funkcji mianownika wystąpiła tylko jeden raz: агглы окрьстъ прЬ- 
стола прЬсто шта 91/9. Wpływ tematów na *» przejawiający cię 
w użyciu końcówki -ove zaświadczony jest w czterech przykładach:
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соудове 131/12, оудове 203v/2, цвЬтове 269v/8, ч рове 213/5. Koń­
cówka -e wystąpiła w dwu przykładach u rzeczowników byłych tema­
tów spółgłoskowych na - te ł - ,s: покланАтеле 116v/13, родителе 125/4-5. 
Rzeczowniki twardotematowe r. n. we wszystkich przykładach mają koń­
cówkę -а: воиньства 256v/l, поута 139v/9, чада 155/11 itd. (8  przykł.). Rze­
czowniki miękkotematowe r. m. mają wyłącznie końcówkę -i: вЬньци 108/ 
10, моужи 176/10, чАродЬи 193/2 itd. (12 przykł.), r. n. — końcówkę -a: 
graficzne -A : срдцА 268v/l 1, -НА: благооуханинч 143v/l, граблению»91 /3­
-4. лихоиманинч 91/4, любодЬнХниьх 91/2-3, соснованинх 28v/8, прино- 
шенин\119у/9-10(+1).

D o p e ł n i a c z .  Rzeczowniki' twardotematowe obu rodzajów mają 
najczęściej końcówkę -ъ: г. т .:  бЪсъ 18/1, врагъ 58/13, дроугъ 47/8 itd. 
(62 przykł.), г. п.: благъ 41/13, зълъ 207v/6-7, мЬстъ 224/1 itd. (18 przykł ). 
Końcówka -ou* pod wpływem tematów na *й wystąpiła w następujących 
przykładach rzeczowników г. т . :  врановъ 25/4, грЬховъ 26/3-4, 98v/l, 
197/6, 207/1, 210v/l, 212/7-8, 221/12, 223v/7,( 226/2-3, 226v/l, 241/5, 242 13, 
троудовъ 89/1-2, a także w skrócie: наказаний по(п)в 252v/9. Nie spoty­
kana forma na -ёхъ: очиштени»6 таковыиХъ нашихъ грбсЬхъ 209/12 jest 
oczywiście pomyłką pisarza. Rzeczowniki miękkotematowe r. m. mają naj­
częściej końcówkę -ь: ласкавьць 25/2-3, моужь 69v/4, оць 103v/4 itd. (12 
przykł.) i w jednym przykładzie po z -ъ: моужъ 255/2. Rzeczowniki z by­
łym tematem spółgłoskowym na -teł- 14 w trzech przykładach mają koń­
cówkę -ь: родитель 2/13, слоужитель 160/12, оуч'пель 266v/3-4 i w jed­
nym -ъ: родитьлъ (!) 155/13. Pod wpływem tematów na *u w trzech przy­
kładach znajdujemy końcówkę -еи»: вождевъ 7v/7, ларевъ 272v/2, плиш- 
тевъ 221v/13—222/1. Rzeczownik r. n. z tematem na spółgłoskę ma koń­
cówkę -ь: срдць 197v/l, rzeczowniki z tematem na j -i: блгдЬнчнии 133v/ 
13, грызании 226v/10, приношеньи 133/12-13 itd. (7 przykł.).

C e l o w n i k .  W tematach twardych w obu rodzajach najczęściej wy­
stępuje końcówka -om»: rzeczowniki г. т . :  ангеломъ 23/4-5, вЪкомъ 62/13, 
комиромъ 238/10 itd. (53 przykł.), rzeczowniki г. п.: оустомъ 3/9(+3), ч а ­
дом» 156/9(4-1). Na skutek pomieszania jerów w wygłosie jeden raz u rze­
czownika r. m. spotykamy końcówkę -оть: не тъгда мьстить грЪхомь нь 
тьрпить 86/11. Pod wpływem tematów па *й i na skutek pomieszania jerów 
jeden raz u rzeczownika r. n. znajdujemy końcówkę -»ттн: болЬзньно же 
*€стьствъмь »€сть мЪсто то 132v/7. W wyrazie skrócie brak pełnej koń­
cówki: члвкмъ 207/2. Rzeczowniki miękkotematowe mają końcówkę -em u  
г. т . :  коньцемъ 275/3, кънАэемъ 53v/12-12 w tym  również rzeczowniki 
z byłym tematem spółgłoskowym na -tel-: властелемъ 53v/12, слоужи-

11 A. A. S z а с h m a  t o w: Istoriczeskaja morfologija russkogo jazyka, Mo­
s k w a  1957, s. 102.

»« Ib id.
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телемЪ 21/10, г. n. z tematem na j z graficzną -|£мъ: съгрЬшени»€мъ 56W 
1.1, 226/5-6. W wyniku pomieszania jerów znajdujemy końcówkę -cmi.: 
rzeczowniki г. т . :  старьцемь 84v/13, шестокрильцемь °60v/8, rzeczownik 
r. n. z tematem na j z graficzną -Кмь: помышлениймь 526 11-12. Rze­
czowniki г. m. głównie obcego pochodzenia z tematem na j wystąpiły pod 
wpływem tematów twardych z końcówką -отъ: и»£рЪомъ 160 9, корен- 
фиомъ 122/1, фарисеомъ 232 12, июдеомъ 231v/6, иудеомъ 189v 1-2 
i także: чДродЪомъ 193v'5-6, ale w jednym wypadku spotykamy -em,: 
mi6  рЪемъ 21/9.

B i e r n i k .  Rzeczowniki twardotematowe r. m. mają końcówkę -y: 
nieżywotne: вЪкы 4v/9-10, завбты 217v/5-6, крьсты 259/5 itd. (87 przykł), 
żywotne osobowe: агглы 12/3, бЁсы 64/4(+l), диаконы 59/13, дроугы 
25v/l(+2), застоупникы 43v/8-9, иподы^кы 59/13, книжьникы 97v/ll-12, 
гомоштьншы 43v/7-8, попы 66/5, пр(о)ркы 108v/3, рабы 137v/l0, съврьсть- 
никы 112v/5, съвьрстьникы 9/13, съвЬтьникы 25v/2, оученикы 95v/5, члвкы 
126v/12, чловЬкы 128/4-5(4-1). Jeden raz w zabytku u rzeczownika z te­
matem na к spotykamy końcówkę -i: вЪки 19/8. Zapis: въ вЬк вкомъ 62/12 
iest oczywiście omyłką pisarza. Rzeczowniki r. n. mają końcówkę -а: блга 
55v/5, врата 55/8-9, лЪта 124/10 itd. (16 przykł.). Rzeczownik уста obok 
formy па -а: оуста 6/13(4-8), jeden raz ma formę z końcówką -у: усты 
144v/l. Rzeczowniki miękkotematowe r. m. częściej otrzymują końcówki 
cerkiewne: graficzne -A : вЬньцА 73v/ll-12, дробителА 59/9-10, мана- 
стырА 14/7(+2), младеньцА 125/7, олътарА 143/13, приьАтелА 80у/12, 
прЪдъстателА 59/8, роугателА 93v/12-13, слоужителА 12/2-3(4-1), стЬ- 
нA 265v/6, -*й: обычА»-А 223/10, р а з б о р 220v/5, фарисе|-А97у/12, ale: 
игёреА 59/7, -Д : къньца 243/12. Ruską końcówkę -ё spotykamy w nastę­
pujących przykładach: влъчьцЪ 222v/7-8, ларЪ 271/9, 271v/8, 272/5, 272/7. 
Forma równa dopełniaczowi u rzeczownika osobowego wystąpiła dwa ra­
zy: вижъ... въ мироу вино пиющиихъ стыихъ моужъ. и бещиноу водоу 
пиющиихъ моужъ нечистъ 237v/7-8. Rzeczowniki miękkotematowe г. n. 
mają końcówkę -a: graficzne -А : л и ц а  260v/8, срдцА 200/8(4-1), -Д : 
пристанища 14/6, ердца 161v/4(4-2), -НД: досажденит-А 100v/13, житикч 
255/1, писаниъА2/3 itd. (20 przykł.).

N a r z ę d n i k .  Rzeczowniki twardotematowe mają wyłącznie koń­
cówkę -у: г. т . :  бЬсы 212/13, въноукы 17/11, грЪхы 198/3 itd. (25 przykł.), 
zapewne także: дрК гь 163v/l 1-12, gdzie brak drugiego elementu litery ы, 
г. п.: брашьны 89v/5(4-l), оусты 1 v/l 1(4-4), чАды 147v/13, miękkotemato­
we -i: г. т . :  мрьтвьци 160v/ll, старьци 1 0 1 v/1 2 , цери 108v/2, г. п.: оучении 
114v/12, знамении 129/7-8, исправленьи 74/7-8.

M i e j s c o w n i k .  Rzeczowniki twardotematowe mają wyłącznie koń­
cówkę -ёх%: г. т . :  воинЪхъ 216/7, отъвЬтЪхъ 61v 8-9, рабЬхь 26v/6 itd. 
(1 2  przykł,) oraz przykłady z wymianą tylnojęzykowych: к : с: грЬшь-
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ницЬхъ 134v/6-7, плЬньни(цЬ)хъ 110/2-3, оученицЬхъ 198v/9-10, члвцЬхъ 
12/10(4-2), члоаЪцЪхъ 74/3-4, НЧзыцЪхъ 82/4-5, х : s: грЬсЬхъ 12/13(4-10), 
г. п.: лЬтЬхъ 127/10, ребрЬхъ 37v/l-2, оустЬхъ 64/3 i inne (11 przykł.). Rze­
czowniki miękkotematowe mają końcówkę -гхь: г. т . :  мьрьтвцихъ 153v/2, 
г. п.: повелЬниихъ 140v/ll-12, съгрЪшениихъ 160v/4-5(+ 1) oraz pod wpły­
wem tematów na *i albo spółgłoskowych u rzeczownika r. m. spotykamy 
-hih : манастырьхъ 22/2.

Liczba podwójna

Przykłady są nieliczne. Końcówkę -a spotykamy w formach mianowni­
ka rzeczowników r. m.: twardotematowy: оба дроуга 122v/8-9, miękkote- 
matowy z graficznym -WV дъва разбоЦЧ94/1. Końcówkę -u znajdujemy w 
formie rzeczownika twardotematowego г. n.: graficzne -oy: отъ крылоу 
79/1. Końcówkę -ё mają rzeczowniki twardotematowe r. n.: w bierniku: 
въ двЪ •фстьств'Ь 29v/8, на рамЪ 266/9, w wołaczu: ч^дЪ 109/3(4-1). Koń­
cówka -i wystąpiła w formie rzeczownika miękkotematowego r. n. w bier­
niku: плешти 42v/ll.

t
D e k l i n a c j a  *й

Wystąpiły: вьрхъ, даръ, долъ, домъ, медъ, миръ, пиръ, полъ, садъ, 
санъ, сынъ, чинъ, КХдъ.

Liczba ■ pojedyncza

M i a n o w n i k :  сынъ, 30v/13-31(4-1), ось 62/4(4-3), домъ 21/8(4-4), 
вьрхъ 251v/5-6, даръ 36v/7(4-3), медъ 106/9(4-6), миръ 7v/2(+l).

D o p e ł n i a c z .  Końcówkę -и  spotykamy w następujących przykła­
dach: съ вьрхоу 16v/9, до долоу 269v/13, домоу 172/10, медоу 5v/2(4- 2), 
бещиноу 237v/7. Pod wpływem tematów na *o częściej występują formy 
z końcówką -а: сна 29v/5(+3), дара 262/6, меда 3/9(4-1), мира 18/8(4-10). 
сана 26/8(4-1), бештина 6 8 v/6 .

C e l o w n i k .  Pod wpływem tematów na *o spotykamy tylko formy 
/ końcówką -и: сноу 4v/12(4-1), дароу 201/1, чиноу 21/11(4-1).

B i e r n i k .  Rzeczowniki nieżywotne: даръ 3v/6(4-3), домъ 8/6-7(4-13), 
медъ 65y/9, миръ 13v/4(4-9), чинъ 22/6-7(4-2), НХдъ 6 8 v /l l  oraz przy­
kład z wyniesioną spółgłoską ponad wiersz bez -ъ: до(м) 15v/5. Rzeczow­
nik сынъ ma zawsze końcówkę -а: сна 29/4, 29/7, 119/4, 142v/10, 199/3, 
201 v/5.

N a r z ę d n i k .  W czterech wypadkach spotykamy formy z końcówką 
- m i :  медъмь 266v/6, 266v/8, 267/10, миръмь 181/13 i w dwu pod wpły­
wem tematów na *o formy na -ottu: медомь 267v/2, миромь 9/13—9v/l.
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M i e j s c o w n i k .  Końcówkę -u, graficzne oy i - otrzymały вьрхъ : 
вьрх* 270/7, домъ : домоу 14v/l-2, 233v/7-8, 252v/13, дом* 20v/4, 49/8, 
134v/ll, медъ : медоу 151/5, 151/6, медУ 268v/2, полъ : полоудне 109/7-8, 
259/3, санъ : саноу 27v/10, końcówkę -ё pod wpływem tematów na "o 
przybrały: миръ : мирЬ 9v /ll, 10/2, 34/1, 38/12, 120v/ll, 218v/9, 222/4, 
пиръ : пирЬ 151/12, 151v/8, сынъ : снЬ 104v/7.

W o ł а с z. W formie wołacza wystąpił jedynie rzeczownik сынъ. Częś­
ciej przybiera on końcówkę -u, graficzne -oy: сноу 5/1, 5v/6, 14/5, 112/11, 
151/2, końcówkę -e pod wpływem tematów na *o znajdujemy w dwu wy­
padkach: сне 141/8, 157v/8.

Liczba mnoga

M i a n o w n i k .  We wszystkich przypadkach zaświadczona została 
końcówka -ove: дарове 170v/13, садове 269v/9, 270v/2, сынове 225/11-12, 
снове 14/11, 251/9 oraz końcówka niepełna w skrócie: снве 49/6.

D o p e ł n i a c z .  Wystąpił tylko jeden przykład z końcówką -om: 
даровъ 158/4-5.

C e l o w n i k .  Spotykamy tylko jeden przykład, w którym na skutek 
pomieszania jerów w wygłosie wystąpiła końcówka -ътпь: даръмь 48v/9.

B i e r n i k .  We wszystkich przykładach znajdujemy końcówkę -у : 
домы 14/7, 59v/13, 6 6 /8 , 97/4, 156/9, дары 255/13, въ полы 192v/2, на полы 
166v/l, chEi 190/1.

N a r z ę d n i k .  Spotykamy tylko jeden przykład, w którym pod wpły­
wem tematów na *o wystąpiła końcówka -y: chLi 17/11.

M i e j s c o w n i k .  W jednym przykładzie zaświadczona została koń­
cówka - а х * : снъхъ 168/6 i w jednym pod wpływem tematów na *o -ёхь: 
чинЪхъ 267/1.

Liczba podwójna

Wystąpiła jedynie forma celownika z końcówką -oma: къ снома 109/2.

D e k l i n a c j a  *i

Liczba pojedyncza

M i a n o w n i k .  Z końcówką -ь wystąpiły: rzeczowniki r. ż.: благо­
дать 160v/8-9, болЪэнь 92v/5, власть 82v/ll-12 itd. (100 przykł.), rzeczow­
niki г. т . :  гдь (господь) 30/2(+5), гь (господь) 19v/9(+41), гость 34v/ll, 
огнь 79v/4 +1), поуть 77v/2(+2), тать 116v/5(+l), оугль 208v/5-6, чьрвь 
37v/ll. Na skutek omyłki pisarza w dwu przykładach spotykamy -ъ: w 
skrócie wyrazu господь : гъ 275v/6 i w błędnie napisanym wyrazie плыть : 
плтъ 143/1.
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D o p e ł n i a c z .  Rzeczowniki r. ż. mają końcówkę -i: болЬзни 52v/l 2, 
вЬсти 38/9, гърдости 191/7 itd. (99 przykł.). Z rzeczowników r. m. jedynie 
słowo путь zachowuje końcówkę -i: поути 48/13, inne zaś przybierają koń­
cówki tematów na *o: rzeczownik огнь miękkiej odmiany: огнл« 91/7, sło­
wo господь twardej: где 179v/3, ra 34/5(4-2).

C e l o w n i k .  Rzeczowniki r. ż. mają końcówkę -i: гърдости 256/9, 
жизни 35v/4, нощи 235v/8 itd. (18 przykł.). Końcówkę -i ma rzeczownik 
путь : поути 23v/13. Rzeczownik огнь pod wpływem tematów na *o przy­
biera końcówkę -u, graficzne -Я: огня. 126v/2, 260v/13, 265/11. Rzeczow­
nik господь wystąpił z dwoma końcówkami: tematów na *o końcówką -u, 
graficzne -oy: господоу 197/7-8, roy 43v/7(+14) oraz tematów na *й koń­
cówką -out, która na skutek skrótu słowa uległa skróceniu: гви 1B0/9, 
185/12, 186/8, 186v/7, 198/13, 241 10.

B i e r n i k .  Rzeczowniki r. ż. mają końcówkę- -ь: благодЪть 83/8, вещь 
194v/12. жизнь 10v/10 itd. (94 przykł.). Końcówkę -ь ma rzeczownik путь : 
поуть 4v/3(+3), угль : оугль 208v/l oraz w większości wypadków użycia 
rzeczownika огнь : огнь 80/1 (+4), który w 'jednym wypadku, widocznie 
pod wpływem tematów spółgłoskowych na *en, wystąpił z końcówką -a, 
graficzne -Л-: огн*- 177v/7. Rzeczownik господь pod wpływem tematów 
na *o przybiera końcówkę -a, czyli ma formę równą dopełniaczowi: ra 
45/1(4-7). .

N a r z ę d n i k .  Rzeczowniki r. ż. częściej występują z ruską końców­
ką -iju: горестию 34v/3, кротостию 147/3, мыслию 229/8-9 itd. (11 przykł.) 
lub - t ju : казнью 46v/ll, льстью 28/4, милостью 46v/ll itd. (15 przykł.) 
oraz przykład z omyłką pisarza немощъю 240/10. Cerkiewnosłowiańską 
formę tej końcówki spotykamy rzadziej: graficzne -и«»: при*Аэни«28/6, 
радости« 88v/12-13, -ь « : зависть« 107/9, м ы сль« 191 v/8 , съмьрть« 
128v/6-7, тихость« 113/13, ч ьсть«  59/11, -ь « : ботАэнь« 263/4, крото­
сть^. 95v/7-8, похоть« 105v/4, съмрьть« 131/2. Rzeczowniki г. m. mają 
-ьть: звЪрьмь 130/9, огньмь 185v/8(+1), пктьмь 7/1, поутьмь 135v/7 
oraz skrót słowa господь : гьмь 56v/l (4-1), гдмь 157v/6.

M i e j s c o w n i k .  Rzeczowniki г. ż. mają końcówkę -i: болЬзни 53/2, 
власти 46/12, горести 80v/8 itd. (35 przykł.). Końcówkę -i ma słowo путь : 
поути 192v/6(+1). Rzeczownik господь napisany skrótem pod tytłem 
w dwu wypadkach otrzymuje końcówkę -i: ги 62/8, 108v/10 i w jednym 
pod wpływem tematów na *o -ё\ гдЬ 110/11.

W o ł а с z. Formę wołacza z końcówką -i otrzymuje jedynie rzeczow­
nik господь napisany skrótem pod tytłem: ги 4v/13(+2).

Liczba mnoga

M i a n o w n i k .  Rzeczowniki r. ż. otrzymują końcówkę 4: вещи 
245v/8, мысли 67v/l, печали 75/10 i inne (8  przykł.). Z rzeczowników
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r. m. formę mianownika ma tylko słowo путь. W dwu wypadkach spotyka­
my końcówkę -ije: поути 202v/12, 249v/6, i w jednym поуты€
249/8.

D o p e ł n i a c z .  W obu rodzajach prawie wyłącznie wystąpiła koń­
cówka -ii: rzeczowniki r. ż.: двьрии 140v/9, заповЬдии 3 5-6, мыслим 48/2 
itd. (19 przykł.), rzeczowniki г. т .: гвоздии 2,9, татии 206v/4-5, оуглии 
222v/2-3, людии 81/13(4*1). Tylko jeden raz u rzeczownika r. ż. spotyka­
my końcówkę ściągniętą:MonHTBa непримЪсна мысли земьныихъ 50 10.

C e l o w n i k .  W obu rodzajach prawie wyłącznie znajdujemy koń­
cówkę -ьтъ: rzeczowniki r. ż.: заповЪдьмъ 6 /8 , напастьмъ 88v/7-8, no- 
хотьмъ 26v l3 i inne (6  przykł.) oraz przykład z omyłką pisarza: запо- 
вьдЪмъ 173/6, rzeczowniki г. т .:  людьмъ 176v/6, лхдьмъ 226v/9, чьрвьмъ 
38/4. Tylko jeden raz u rzeczownika r. ż. na skutek pomieszania jerów wy­
stąpiła końcówka -ьть: заповЪдьмь 146/4.

B i e r n i k .  W obu rodzajach wystąpiła jedynie końcówka -i: rzeczow­
niki r. ż.: болЪзни 88v/2, двьри 55/7, кости 107/12 itd. (30 przykł.), rze­
czowniki г. т .:  люди 153/13, лхди 176v/2, поути 139v/2(4-l).

N a r z ę d n i k .  Z końcówką -tmi wystąpiły tylko rzeczowniki r. ż.: 
двьрьми 94v/12-13, рЪчьми 103v/l, скърбьми 126v/8, сластьми 224/10, 
страстьми 244/3.

M i e j s c o w n i k .  W obu rodzajach prawie wyłącznie występuje koń­
ców ka - ł i s :  rzeczowniki r. ż.: властьхъ 46/10, заповЪдьхъ 140v/12-13, на- 
пастьхъ 137/9 itd. (8  przykł.), rzeczownik г. т . :  людьхъ 82/4(4-1), лждьхъ 
145/12-13. Brak jeru twardego w tejże końcówce spotykamy jeden raz: 
въ люды 82v/13.

L'iczba podwójna

Spotykamy jedynie formę biernika rzeczownika r. m. z końcówką -i: 
на-7-поути 187/5.

D e k l i n a c j a  *u

Wystąpiły: кры, любы i цьркы.

Liczba pojedyncza

M i a n o w n i k .  Wyłącznie starą formę mianownika ma tylko rzeczow­
nik цьркы : цркы llv/2, 118v/8, 145v/10. Obok starej formy любы : лю­
бы 7v/l, 188/5-6, 229/3 spotykamy w dwu wypadkach formę biernika: 
любъаь 91v/7-8, лжбъвь 84/11. Rzeczownik кры wystąpił tylko w formie 
równej biernikowi: кръвь 44/13, 174/9.

D o p e ł n i a c z .  Częstsze są formy z końcówką -e: кръве 189v/5(4-2), 
любъве 77/1-2(4-1), лжбъве 28v/l-2(4* 1), цркве 109v/6(4-3), forma z koń- 
cówą -i pod wpływem tematów na *t wystąpiła jeden raz: кръви 149v/2.
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C e l o w n i k  ma końcówkę -i: кръви 44/7, цръ(к)ви 261/2, цркви 
54 13( 4- 1).

B i e r n i k :  кръвь 35;8( +  6 ), любъвь 62v/4( +  5), црквь llv/13( + 6 ).
N a r z ę d n i k .  Częściej spotykamy ruskie formy: z końcówką -iju : 

кръвию 54/4-5, любъвию 45v/8, z końcówką -hju: любъвью 9v/2(+l), 
црквью 189v/9. Cerkiewnoslowiańska forma z graficzną końcówką -ьнк 
wystąpiła jeden raz: любьвьнк. 28/2.

M i e j s c o w n i k  ma końcówkę -i: цркви 21v/ll(+4), цркки (!) 12/4, 
цркрви (!) 262/10.

Liczba mnoga

W 1. mn. spotykamy tylko następujące formy: mianownika z koń­
cówką -i: цркви 206/5(4-1), dopełniacza z końcówką -ъ: цркъвъ 118v/ll 
oraz biernika z końcówką -i: цркви 206/9.

Liczba podwójna

Przykładów brak.

T e m a t y  s p ó ł g ł o s k o w e  

T e m a t y  *en r. m.

Wystąpiły: дьнь i камы.

Liczba pojedyncza

M i a n o w n i k :  дьнь 36v/2, днЬ 243v/9(+1).
D o p e ł n i a c z  ma końcówkę -e: дн% 98/5(4-2), камене 139v/13— 

140/1(4-1).
C e l o w n i k  ma końcówkę -i: дни 63/7(4- 2).
B i e r n i k :  дьнь 3v/8(+l), днь 22v/5(+20), камень 171v/ll-12.
N a r z ę d n i k  ma końcówkę -ьтоь: дньмь 242v/6.
M i e j s c o w n i k  ma końcówkę -e: дьне 264/9-10, полоудне 109v/7­

8 , 259/3.

Liczba mnoga

M i a n o w n i k  ma końcówkę -aje, graficzną -ы£: дьньгё 123/6.
D o p e ł n i a c z  pod wpływem tematów na *i częściej ma końcówkę 

-ii: днии 16/3(4- 4) i jeden raz ściągniętą -i: дьни 267v/7.
C e l o w n i k .  Przykładów brak.
B i e r n i k  ma końcówkę -i: дьни 6/9(4- 4), дни 121/10(4-13), гдни (!) 

182v/2.
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N a r 7. t; d n i к ma końcówkę - i,mi: дньми 9/9.
M i e j s c o w n i k .  Brak przykładów.

Liczba podwójna

Brak przykładów.

T e m a t y  *en r. n.

Wystąpiły: беремя (брЪмя), веремя (врЬмя), имя, письмя, племя 
i сбмя.

Liczba pojedyncza

M i a n o w n i k .  Spotykamy tylko graficznie cerkiewnosłowiańskie 
formy ną -/(у: берем a  96/4(4-1), б р Ь м ^  202v/6, веремА 40v/13(4-l), 
врЪм* 112/11, врем/^ 229v/10(4-1), им A 136v/5, писма 209v/10, сЬ м ^ 
76v/2.

D o p e ł n i a c z .  Wystąpiły formy tylko z końcówką -e: беремене 15 

149v/12, врЬмене 98/3(4-5), времене 186/1, племене 227v/6(4-l).
C e l o w n i k  ma końcówkę -i: имени 139/2(4-1).
B i e r n i k .  Znajdujemy wyłącznie graficznie cerkiewnosłowiańskie 

formy na -fa: плем/ь 16v/l, берем A 78/12, веремА 185v/l0-11, врЪмА 
врем/К 17/13(4-8), им A  53v/8.

N a r z ę d n i k  ma końcówkę -ьть: именьмь 172/6(4-1), сЪменьмь 
155/5-6 i w rezultacie pomieszania jerów -ьть: врбменьмъ 45v/4.

M i e j s c o w n i k  ma końcówkę -i: времени 12v/10.
%

Liczba mnoga

W zabytku wystąpiła tylko forma biernika z końcówką -а: брЪмена 
98/13, племена 227v/2, сЬмена 67/12-13.

Liczba podwójna

Brak przykładów.

T e m a t y  *ąt

Wystąpił tylko rzeczownik дбтя.
W zabytku spotykamy tylko niektóre formy 1. mn. We wszystkich 

przykładach brak sufiksu.
D o p e ł n i a c z  pod wpływem tematów na *t ma końcówkę —ii: дЬ- 

тии 124/11.
C e l o w n i k  ma końcówkę -ьть: дЪтьмъ 267/9.

11 W z łb y tk u  (ремене.
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B i e r n i k  ma końcówkę tematów na *i -i: дЬти 22/8(4-2) oraz przy­
kład z niedopisaną końcówką: Не оставлАи ... дЪт ceoł-Аи женоу свою 
16/13.

M i e j s c o w n i k  ma końcówkę дЬтьхъ 125/13(4-1).

T e m a t y  *es

Wystąpiły: дЬло, коло, небо, око, слово, тЪло, ухо i чудо.

Liczba pojedyncza ,
M i a n o w n i k .  Spotykamy formy bez sufiksu: дЬло 51/8-9(+4), 

коло 74v/7, нбо 64/10, око 120/2(+3), слово l / l ( + 8 ), сло(в) 4v/ll„ тЪло 
44/12(+3), оухо 120/2, ч * д о  260v/2.

D o p e ł n i a c z .  Formę nową, bez sufiksu i z końcówką -a pod wpły­
wem tematów na *o, mają дЬло : дЪла 63/4(4-3) oraz тЪло : тЪла 39v/3 
(4-3), starą, z sufiksem i końcówką -e, oraz częściej nową ma слово : сло- 
весе 174v/2, lecz: слова 46v/5(4-2), tylko ętarą ma небо : нбесе 270v/l-2, 
нбсе 77/3(4-1).

C e l o w n i k .  Formę nową ma дЪло : дЬлоу 37/4, częściej formę no­
wą ma тЪло : тЬлоу 44/7(4-4), ale wystąpiła w dwu wypadkath i forma 
stara: тЬлеси 101v/6-7, телеси 237/3, небо i слово zachowują formy stare: 
нбси 61/5(4-1), словеси 15/11(4-3). ^

B i e r n i k .  Spotykamy formy bez sufiksu: дЬло 54v/l(4-13), нбо 
12/1(4-2), слово 41v/2(4-9), тЪло 35/5(4-14), оухо 5/2(4-3).

N a r z ę d n i k .  We wszystkich przykładach wystąpiły formy bez su­
fiksu. Zwykle spotykamy wypadki użycia końcówki tematów na *й - t im; 
дЪлъмь 57v/3(4-l), окъмь 209/3, словъмь 59v/9(4-3), тЬлъмь 15/5(4-2), w 
jednym zaś przykładzie końcówki deklinacji *o -omt: окомь 143v/6.

M i e j s c o w n i k .  Rzeczowniki небо i слово wystąpiły z sufiksem 
i pod wpływem tematów na *i z końcówką -i: небеси 6 /6 , нбси 8/13(4-5), 
словеси 33/8(4-1). Rzeczownik дЬло częściej ma formy bez sufiksu i pod 
wpływem tematów na *o końcówkę -e: дЬлЪ 33v/2(-F4), lecz w jednym 
wypadku spotykamy formę z sufiksem i końcówką -i: дЬлеси 33/8-9. Rze­
czownik тЪло w jednym wypadku zachowuje sufiks i otrzymuje końców­
kę -i: тЪлеси 99v/4 i w jednym ma formę bez sufiksu z końcówką -ć: 
тЪлЪ 208/6-7.

Liczba mnoga
M i a n o w n i k .  Rzeczownik дЪло we wszystkich wypadkach użycia 

występuje bez sufiksu: дЪла 91/1(4-6), rzeczownik zaś слово zawsze z su­
fiksem: словеса lv/6(4-5).

D o p e ł n i a c z .  Z końcówką -ъ wystąpiły: дЪло, zawsze bez sufiksu: 
дЪлъ 28v/9(4-8- oraz слово, zawsze z sufiksem: словесъ 8 v/l 1-22(4-8 ).
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C e l o w n i k .  Rzeczownik дЪло ma formę nową bez sufiksu z koń­
cówką deklinacji *o: дЬломъ 4/12-13( +  3), тЪло zachowuje formę starą: 
тЪлесьмъ 159v/4, слово w trzech wypadkach ma formę starą, z sufiksem 
i końcówką -ьтъ: словесьмъ 3v'7(4 2) i w jednym nową bez sufiksu 
i z końcówką -оть: словомъ, 49v/2-3.

B i e r n i k .  Rzeczownik дЪло częściej występuje w formie nowej: 
дЬла 4/10(4-4), lecz w jednym wypadku znajdujemy użycie formy starej: 
дЬлеса 261/10. Inne rzeczowniki zachowują formy stare: нбса 78v/5, сло­
веса Iv/10(48), чюдеса 2 v/8 .

N a r z ę d n i k  ma końcówkę -y. Rzeczownik дЬло częściej występu­
je bez sufiksu: дЪлы 26/13(46),. lecz w dwu wypadkach go zachowuje: 
дЬлесы 231 v/l 1, 232/10. Inne rzeczowniki sufiks zachowują: словесы 
169/5(43), ч^десы  129/8.

M i e j s c o w n i k .  Bez sufiksu i pod wpływem tematów na *o z koń­
cówką -ёхь: wystąpił rzeczownik дЬло : дЪлЪхъ 103/11(45). Tylko jeden 
wypadek użycia tegoż słowa pozostaje wątpliwy: въ дЬхъ (!) зълыих 
188/2. Inne rzeczowniki zachowują formy stare: нбсьхъ 103/6, словесьхъ 
161/5(41).

Liczba podwójna

Wystąpiły tylko rzeczowniki o k o  i ухо.
Końcówkę -i spotykamy w formach m i a n o w n i k a :  очи 2v/9(45) 

i b i e r n i k a :  очи 2v/7(49), оуши 8v/8(42). W d o p e ł n i a c z u  w 
dwu wypadkach jest końcówka - i,ju: очью 80/5, 80v/5 i w dwu -ijti: 
очию 2v/13—3/1, 23v/8, za*wsze -iju występuje w m i e j s c o w n i ­
k u: очию 266v/l, оушию 28v/4 oraz -ima w c e l o w n i k u :  очима 36/12- 
-13(44) i n a r z ę d n i k  u: очима 12/6(410), оушима 3 v / l l ( 4 1).

T e m a t y  *er

Wystąpiły oba rzeczowniki: дъщи (zawsze w formie cerkiewnosłowiań- 
skiej w miejscu *kt’) i мати.

Liczba pojedyncza

Spotykamy formy tylko pierwszych czterech przypadków.
M i a n o w n i k :  дъшти 171/12(41), дъщи 248/6, мати 51/6(42).
D o p e ł n i a c z  ma końcówkę -e: матере 173/7(41), мтре 30/4(42).
C e l o w n i k  ma końcówkę -i: дъщери 24 7 v /ll(4 l), матери 111/8, 

мтри 248v/4.
B i e r n i k  zawsze z sufiksem: дъштерь 159v/7, дъщерь 247v/7, мтръ 

123/9(43).
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Liczba mnoga

Wystąpiły tylko formy mianownika z końcówką -i: дъштери 159v/3, 
матери 76v/9 oraz narzędnika z końcówką -m i : дъштерьми 17/12.

Liczba podwójna

Przykładów brak.

O d m i a n a  m i e s z a n a  r z e c z o w n i k ó w

Do odmiany mieszanej rzeczowników w języku staroruskim należały 
rzeczowniki r. m. posiadające w 1. poj. sufiks -in-. W 1. poj. odmieniały 
się one jak rzeczowniki na *o, w 1. mn. zaś według tematów na *en. Grupa 
tych rzeczowników w zabytku jest nieliczna, spotykamy tylko: боляринъ, 
властелинъ, господинъ, граждянинъ, жидовинъ, występujący w 1. poj. bez 
sufiksu -in- rzeczownik крьстьянъ (хрьстьянъ) i tylko w 1. mn. ниневь- 
гитЪнинъ. <

Liczba pojedyncza

Wystąpiły formy tylko pierwszych czterech przypadków.
M i a n o w n i k :  властелинъ 26v/10-ll(+2), властилинъ 130v/l-2,

жидовинъ 212v/7, крьстьянъ 14v/9.
D o p e ł n i a c z :  властелина 173/9, гина 49/9.
C e l o w n i k  ma końcówkę -u, graficzną -oy: бол^лриноу 80v/13, ги- 

ноу 43v/13, хрьстыАноу l/6(+2).
B i e r n i k  ma formę równą dopełniaczowi: гражданина 201v/9-10, 

христиане 215v/3-4, хрьстьМма 45/11-12.

Liczba mnoga

Wystąpiły tylko formy mianownika i celownika.
M i a n o w n i k  ma końcówkę -e: бол/^ре 146/7, граж(д)<9чне 16v/ll.
C e l o w n i k  w dwu wypadkach ma końcówkę -oma: крьстьККномъ 

214v/7, хрьстыАномъ 213/1 i w dwu -ema: гражд^немъ 17/2-3, ниневь- 
гитЪнемъ 121v/7-8.

1 Liczba podwójna

Przykładów brak.

PODSUMOWANIE

1. Przy zachowaniu prasłowiańskich typów deklinacyjnych w zabyt­
ku dość wyraźnie zaznaczona została ich unifikacja.
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a) Przede wszystkim widzimy wzajemne oddziaływanie deklinacji *o 
i *й. Wpływy deklinacji *й na *o w celowniku 1. poj. są nieznaczne, czę­
ściej obserwujemy je w mianowniku i dopełniaczu 1. mn., najczęściej jed­
nak spotykamy je w narzędniku 1. poj. Można uznać, że końcówka - m i  
jest panująca w tym przypadku. Brak natomiast przykładów na wpływy 
w dopełniaczu i miejscowniku 1. poj. Wpływy deklinacji *o na *й są znacz­
nie większe. Obserwujemy je we wszystkich przypadkach zależnych 1. 
poj. oraz w narzędniku i miejscowniku 1. mn.

b) Nieliczne rzeczowniki r. m. deklinacji *t, poza rzeczownikiem путь, 
odmieniają się w 1. poj. według tematów miękkich deklinacji *o, w 1. mn. 
natomiast zachowują swoje pierwotne końcówki. Rzeczownik господь w 
przypadkach zależnych 1. poj. częściej otrzymuje fleksje deklinacji *o, 
rzadziej — *i.

c) Co do deklinacji *й i spółgłoskowej, to na ogół przeważają w nich 
formy stare, jednak wpływ innych deklinacji (*a, *o, *й, *i) są już bardzo 
wyraźne.

2. Fleksje tematów twardych i miękkich deklinacji *a, *o, są rozróż­
nione. Wpływy tematów twardych na miękkie wystąpiły jedynie w do­
pełniaczu 1. poj. deklinacji *a.

3. Wymiana tylnojęzykowych na c, z, s w końcu tematu przed samo­
głoskami ё, i w końcówkach deklinacji *a i *o występuje bezwyjątkowo 
we wszystkich wypadkach.

4. Formy wołacza zachowane są dobrze. Jednak formy nowe, równe 
mianownikowi, występują dość wyraźnie w tematach miękkich deklina­
cji *a.

5. Biernik 1. poj. rzeczowników osobowych r. m. deklinacji *o naj­
częściej ma już formę nową, równą dopełniaczowi, wyjątkowo tylko starą, 
równą mianownikowi.

6 . Formy mianownika i biernika 1. mn. tematów twardych deklinacji 
*o są wyraimie rozróżnione. Biernik w funkcji mianownika występuje 
tylko jeden raz.

7. Formy liczby podwójnej zachowane są dobrze.
8. Form / przypadkowe, zawierające w końcówkach południowosło- 

wiańskie et 'mologiczne *ę (oddawane w zapisakch przez jus mały, az lub 
ja), któremu odpowiada północnosłowiańskie ё (dopełniacz 1. poj. oraz 
mianownik i biernik 1. mn. tematów miękkich deklinacji *a, a także bier­
nik 1. mn. tematów miękkich deklinacji *o), są wyraźnie cerkiewnosło- 
wiańskie. Formy przypadkowe zaś, zawierające w końcówce etymologicz­
ne *9 , oddąwane w zapiskach zabytków staro-cerkiewno-slowiańskich przez 
jus duży w ruskich zaś przez uk lub ju  (biernik 1. poj. deklinacji *a i na-
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rz ę d n ik  I. poj. d e k lin a c ji *a, *i, *u), są  zd ecy d o w an ie  ru sk ie . Jeże li fo rm y  
n a rz ę d n ik a  1. poj. d e k lin a c ji *o z k o ń có w k am i -от ь, -еш ь  u zn am y  za cer- 
k iew n o sło w iań sk ie , a fo rm y  z k o ń có w k am i -ът ь, za ru sk ie  Ie, to
m ożem y pow iedzieć , że w  z a b y tk u  ró w n ież  p rz e w a ż a ją  fo rm y  ru sk ie .

' Р Е З Ю М Е

Изборник Святослава 1076 года является хронологически третьим 
древнерусским памятником. На основе последнего издания памятника 
автором исследованы падежные формы имен существительных. Ана­
лиз проводится в традиционно принятой последовательности: вначале 
рассматривается склонение *а~, затем последовательно *0 -, *й~, *г~, 
*й-основ, склонение на согласные и в конце смешанное склонение. От­
мечая совпадающие формы, автор главное внимание обращает на древ­
нерусские и церковнославянские флексии.

Подводя итог результатам исследования· автор делает следующие 
выводы:

1. При сохранении праславянских типов склонения в памятнике отра­
жается уже их унификация.

2. При сохранении флексий твердого и мягкого различий склонений 
на *а, *о наблюдается незначительное влияние твердой разновидности 
на мягкую (только в родительном под. ед. ч. *а-основ).

3. Чередования заднеязычных со свистящими в конце основы перед 
флективными Ъ, и склонений на *а и *о выступает без исключения во 
всех примерах.

4. При хорошо в основном сохраненных формах звательного пад. 
встречаются уже следы вытеснения его формами именительного па­
дежа.

5. Винительный пад. ед. ч. личных имен существительных муж. р. в 
*о-основах чаще уже получает новые формы, равные родительному 
падежу.

6. Формы именительного и винительного пад. мн. ч. твердой разно­
видности склонения на *о еще хорошо различаются.

7. Отмечена хорошая сохранность форм двойственного числа.
8. Падежные формы с южнославянским *ę, которому соответствует 

севернославянское *ё, являются церковнославянскими, формы же с эти­
мологическим *р, а также формы творительного пад. ед. ч. *о-основ — 
древнерусские.

1( W. I. B o r k o w s k i  j, Р. S. К u z n 1 е с о w: Istoriczeskaja grammatika ru *- 
skogo jazyka, 1965, s. 195—96.
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L’izbornik de Sviatoslav (1076) est, chronologiquement, le troisième 
monument vieux-russe. A partir de la dernière édition du monument, l’au­
teur analyse les formes flexionnelles des substantifs. L’analyse suit l’ordre 
traditionnel: d’abord le thème *a, ensuite *o, *ü, *i, *ü, les thèmes conson- 
nantiques et enfin la flexion mixte. Tout en signalant les formes com­
munes, l’auteur étudie en détail les formes relevant du vieuxrusse et du 
vieux-slave (d’Eglise).

Les conclusions se trouvent groupées en 8 points:
1° Malgré le maintien de types de déclinaison de la langue slave pri­

mitive, leur unification est assez .nettement accentuée dans le monument.
2° Les flexions de thèmes durs et mouillés des déclinaisons *a, *o 

étant bien conservées, on observe de faibles influences de thèmes durs 
sur les thèmes mouillés uniquement au gén. sing. de la déclinaison *a.

3° L’alternance postéro-linguales // c, z, s è la fin du thème devant 
les voyelles è, i apparaît, dans les terminaisons des déclinaisons *a et *o, 
systématiquement, sans aucune exception.

4° Les formes du vocatif sont encore généralement bien conservées, 
mais on remarque des signes avant-coureurs de formes nouvelles, identi­
ques au nominatif.

5° L'accus. sing. des substantifs personnels masc. de la déclinaison *o 
présente déjà le plus souvent des formes nouvelles, identiques au génitif.

6° Les formes du nominatif et de l’accusatif plur. de thèmes durs de 
la déclinaison *o sont nettement distinguées.

7° Les formes du duel sont bien conservées.
8° Les formes casuelles présentant le *ç slave méridional étymologi­

que, auquel correspond le è slave septentrional, proviennent manifeste­
ment du vieux-slave ecclésiastique, tandis que les formes comportant le 
*ç étymologique ainsi que la flexion de l'instrumental de la déclinaison 
*o sont décidément vieux-russes.


